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Editorial 

Portal et 

~~ ~ s característic de l'administració -local, autonòmica i 
- - estatal- ralentir la seva activitat durant l'estiu. Un 

temps, fins i tot s 'obligava els funcionaris a agafar els seus períodes 
de vacances durant els mesos de juliol i agost. Avui, sense ser així, es 
manté la inèrcia d'aquells anys i els responsables del funcionament de 
la vida pública s 'ho agafen amb molta calma, amb tanta calma que 
tot sembla marxar un poc a la bona de Déu. Hom diria que en el país 
no passa res, que els ciutadans han deixat de tenir problemes i que no 
hi ha res que resoldre. Els mitjans de comunicació no tenen més fonts 
d'informació que l'estiueig glamourós dels famosos, les anades i 
vengudes de polítics d'una platja a una altra, les regates de vela i les 
olimpíades. La vida quotidiana de les persones desapareix del mapa, 
les petites històries de cadascú i les seves vicissituts deixen d'existir. 
Sols la guerra de l'Iraq ens manté en contacte amb la dura realitat, 
amh la veritat més desagradable de l'existència, amb el panorama 
que a partir de setembre tornarà a imposar-se com a indefugible. 
Però aquests miratges estiuencs, aquesta imatge de paper couché, no 
ens haurien d'ocultar que també els mesos de juliol i agost, a banda 
de sopars a la fresca i festes i saraus, comporten la màxima activitat 
turística de les Illes, amb els treballadors sotmesos a un règim de 
feina molt exigent. Molts d'assalariats, aquests mesos, a banda 
d'haver de donar el seu màxim rendiment, ho han de fer en condicions 
climatològiques gens favorables. 

I a la Sala? A la Sala bé! L'activitat política està de vacances. 
El ple ordinari del mes d'agost va reflectir perfectament l'estat de 
letargia tant de l'equip de govern com de l'oposició. Amb tanta calor, 
els polítics no semblen estar per res. Pur compromís. Sols la regidoria 
de Festes, per raons òbvies, ha semblat que continuava funcionant. 
La resta, sense estar de vacances, és com si hi estiguessin. L'activitat 
s'ha mantingut sota mínims. 

Amb l'arribada de setembre haurem d'estar a l'aguait del que 
ens pugui deparar el nou curs polític. L'equip de govern haurà de 
tornar a la feina i començar a fer coses i a traduir promeses en 
realitats. Hi ha una catefa de coses per fer. L'oposició, de la seva 
banda, també s 'haurà de posar les piles i començar a assumir les 
seves responsabilitats a partir de la majoria que l'avala. 

Nosaltres ho anirem contant. 
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aquest cicle de concerts va notar la 
crisi i v::1 v~11m com clismim1Ï::l ~1 nom
bre d'espectadors. 

Completaren el juliol les 
actuacions previstes per les festes del 
Carme, que enguany han inclòs la 
vetlada de jazz al moll. En aquesta, la 

Sitjar 

presència de la solvent banda Pericàs 
Reunion Jazz Baud va suposar un punt 
de qualitat indubtable i ... també menys 
espectadors dels que serien desitjables. 

Al llarg del mes d'agost, en el 
marc de les festes de Sant Roc i Sant 
Bartomeu, i deixant a banda les 
berbenes i els concerts de pop-rock 
( Celtas Cortos, Marisa Roj as, Anegats, 

Música 
Els mesos d'estiu són 

especialment productius pel que fa a la 
música. Enguany, un bon nombre de 
concerts i achJacions han omplert, una 
vegada més, les caloroses vetlades de 

' ·'·' juliol i agost. 
El primer d'aquests mesos 

sempre ve marcat per les Serenates 
d'Estiu, organitzades per Joventuts 
Musicals de Capdepera, i que cada dijous 
ens ofereixen un concert que sol ser de 

One Foot o Antònia Font), hem pogut 
gaudir dels ja clàssics concerts de les 
corals locals: "Sol Naixent", "Coral 
Gabellina" i "Coral s'Alzinar". D'altra 
banda, dia 8, Noemí Dalmau (piano) i 
Robert Szlauer (violí) ens oferiren un 
magnífic concert a 1' església del 

qualitat artística notable, dins una Carme, plena de gom a gom malgrat 
varietat que ha fet que, en pocs anys, la calor que hi feia. Dia 14 d'agost, 
aquest festival sigui tot un referent Bàrbara Femenies i Maria Antònia 
en el panorama musical illenc. El pro- Gomis, una altra de les aparicions 
grama d'aquesta XVII edició, com sempre esperades, presentaren un pro
molts deveu conèixer, comptà amb grama de gran qualitat en el qual, a més, 
l'actuació de Kathy Autrey (veu), s'estrenaren dues peces per a piano 
Úrsula Segarra (arpa), Camerata delcomposilorartanencMiquelFuster 
Adriàtica (música de cambra), Vocal "Mosca". Dia 15, amb motiu de 
Tempo (música voca de Cuba), i l'inauguració de la seu de Sa Nostra a 
Cominciamento de Giogia (música Capdepera, aquesta entitat oferí 
antiga). Dins una dinàmica que podem 1' actuació del reconegut guitarrsita 

·~------------- considerar generalitzada, també Emesto Bitetti, una figura de prestigi 

CAIXA DE BALEARS 

Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 
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muncial i tot un luxe irrepetible per als amants de la músi
ca de Capdepera; però ni I' atractiu del concertista ni el 
fet que el concert fos de franc aconseguiren que el Teatre 
s'omplís. Un altre concert agradablement sorprenent va 
ser el que ens oferí, dia 19 d'agost, el grup dels joves de 
"Little Music", en l'acte de lliurament dels premis de 
narració curta i dels distints concursos de les festes, amb 
un programa variat i alegre que delectà els presents. 

Per acabar ens hem de referir a la Banda de 
Música, que en el seu concert de festes omplí la plaça des 
Sitjar de gom a gom. En el decurs de la 
seva actuació va interpretar un ample 
repertori que abastà des de pasdobles fms 
a bandes sonores de pel·lícules, passant 
per música dels Beat1es, i acabant, com 
no, amb la imprescindible "Amparito 
Roca". La Banda actual potser no és la 
millor de la història, però ha assolit un 
grau d'identificació i de complicitat amb 
el poble dificil de superar, prova d'això 
va ser la gran resposta popular al seu 
concert. Enhorabona a la Banda. 

Ploma de Ferro 2004 
És evident que el concurs de 

narracions curtes, que ja va per XI edició, 
s'afiança any rere any. Aquesta vegada ___ , 

han estat 17 participants, majoritàriament de fora poble. 
La guanyadira ha estat Francisca Aina Marcé Sabater, 
de Palma, amb la narració que du per títol "Vacances"; 
han estat guardonats amb sengles accèsits les obres del 
valencià Francesc Antoni Asensio F o ns, "L'home in visi
ble", i de la catalana Carme Cabús Mañosa, "Perdut en 
la traducció". El primer premi estava dotat amb 900 euros. 
Com cada any, "Cap Vermell" us oferirà una separata 
amb les obres guardonades. 

Pa del 
Dia 11 d'agost, els usuaris i transeünts del moll de 

Cala Rajada es trobaren amb la sorpresa d'una mena de 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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peixera de vidre de grans proporcions instal·lada al bell 
mig de l'esplanada. Es tractava de la pista de padde! 
muntada per al I Circuit de Padel "Pobles de Mallorca" 
que ha voltat per distints municipis, i la final del qual es 
disputà a Calvià, dia 22 d'agost. Com tots aquests 
muntatges esportiu-publicitaris que no se sap ben bé d'on 
surten i per a qui són, no despertà a penes espectació 
quant a públic assistent. Aquest encís governamental pel 
padel, de poc ençà, és de tantes coses fascinants dels qui 
comanden. Fascinants i incomprensibles. 

Depuradora 
Dia 5 d'agost,la gerent de l'Institut Balear de 

Sanejament, Barbara Mestre, vistà el nostre municipi, 
concretament la depuradora de Capdepera-Cala Rajada, 
a la qual el seu departament ha fet una important inversió 
de 3.234.000 euros, per a la seva ampliació. Així la prin
cipal depuradora del municipi podrà arribar a tractar 10.000 
m3 d'aigües residuals. Pel que fa al tipus de tractament, la 
nova línia de funcionament permet treure aigua que sense 
ser de tercera depuració, si que es pot reutilitzar o pot ser 
llançada a a la mar per 1' emis is ari de son Moll, sense cap 
perill de contaminació. Parlant d'emisaris, la Conselleria 

-----T.E.G. S.L. 
(TECJIOLOGIES ELÈCTRIQUES GABAI.UNES) 

1110 ,..llABAUIIIS 
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CI. L'Agulla, 14 ·Tel, í Fax: 56 39 27- CALA RATJADA 

OFICINAl TALLER: 

CI. Ferrers (Polígon Capdepera)· Tel. i Fax : 56 42 53 
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de Medi A.mbie!lt té prevista fer w1a forta inversió per a 
adaptar i legalitzar els emisaris de les depuradores de les 
Illes Bal.ears a la normativa europea. Els de Font de sa 
Cala i Capdepera tenen un pressupostats de devers 74.000 
euros, quantitat similar per la que s'adjudicarà a l'empresa 
Taller de lngieneria Ambiental els de Canyamel i Son 

Servera. 

Residència 
Parlàvem, el mes passat, de la intenció del Govern 

de construir una residència comarcal per a la gent major a 
sa Font de Sa Cala. Doncs bé, dia 3 d'agost, 1 'Ajuntament 
de Cadpepera es vestí de vint-i-un botons per a rebre la 
consellera Rosa Puig, qui signà amb el batle de un conveni 
que permetra fer realitat aquest projecte. Així, 1 'Ajuntament 
cedeix al consorci encarregat de construir la futura 
residència un solar de 15.000 m2 situats a sa Fon de Sa 
Cala. El consorci esmentat consorci construirà una 
residència amb una capacitat d'entre 100 i 120 places, cosa 
que suposarà una despesa al voltant dels 6 milions d' euros. 
La gestió, manteniment i personal aniran a càrrec del 
Govern de les Illes Balears, sempre tenint en compte que 
serà una residència geriàtica per a assittits, és a dir, on 
tendran preferència les persones majors que estiguin 
malaltes o que no tenguin autonomia per a desenvolupar 
les tasques quotidianes per elles mateixes. 

Temporada 
La lernporada turistica que ara s'acaba, 

dissortadament cada vegada comença més tard i acaba 
abans, ha tingut com a cracterístiques 1' eclossió del fenòmen 
"tot inclós" i la transformació de Cala Agulla en un autèntic 
sarau. Això, no és més que la confirmació -sempre des 
d'una optica molt personal- d'un procés de deteriorament 
del tipus de visitant , del turista que ens visita. De cada 
any hi fem una passa enrera d'allò que se deia turisme de 
qualitat. Cert és que hi ha establimenta que pretenen 
mantenir un paràmetres de qualitat i atraure turisme amb 

,. capacitat adquisitiva (aquell que cercava tranquilitat, bon 
servei i , però de cada vegada ho tenen més dificil. Cala 

, 
CL 
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Ajuntan1ent de 

El batle Joan Ferrer i la consellera Rosa Puig signant el 
conveni, per la construcció de la residència 

de Font de Sa Cala 

Agulla i a remolc la resta de platges han entrat en una 
dinàmica que podrien anomenar de "Beach party" i les 
nits de Cala Rajada són el més parescut a la ciutat sense 
llei de l'antic Oest. Altres problemes corn la venda ambulant 
del "melona, melona .. " és quasi inevitable, forma part del 
paisatge.Tots els dies es pot veure als venedors q1.1-e 
ofereixen als turistes fruita fresca per un preu que en molts 
de casos es abusiu A la premsa illenca els propietaris 
d'establiments tulistics denunciaren el vandalisme que és 
produeix a la nit per l'actitud d'alguns turistes més joves 
que organitzen multitudinaries festes a les platges i en el 
poble causen quantiosos desperfectes al mobiliari urbà. Si 
afegim que la policia local segueix amb una plantilla sota 
mínims, aquí se tracta de passar 1 'estiu així com es pugui 
i ja veurem ... Els ciutadans començen a pensar que els 
responsables passen 

Amb la novetat del tot inclós i les ofertes de darrera 
hora, ha omplert els hotels però, ja ho ha veus de 
comerciants i restauradors que es queixen de la mala tem
porada turística per al sector complementàri. 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er O (davant hotel Alo nd ra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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Homenatge 
Dia 25 d'agost a la plaça de la Constitució, se 

celebrà el tradicional homenatges que .1' Associació de la 
Tercer Edat de Capdepera "Ca Nostra" fa als seus socis 
més veterans. Enguany han estat quatre homes molt 
coneguts del poble, es tracta de Miquel Carrió Terrassa " 
de sos Sastres", Joan Ferrer Font "Cofeta", lluís Giscafré 
Moll "Cataiol" i Josep Blanes Amorós "Matalasser". Tots 
nascuts l'any 1916. Al merescut homenatge ens afegim. 

Incendis 
Aquest estiu s 'han produït nombrosos conats 

d'incendis al voltant del les carreteres Capdepera-Artà i 
Capdepera -Son Servera, incendis que no han arribat a 
afectar molta extensió de terreny degut a la ràpida 
intervenció dels bombers, afectant majoritàriament a les 
voreres, la qual cosa no les lleva peligrositat. El tipus de 
focus fa pensar en les buriles dels xigarros com a origen 
dels incendis i posa de manifest 1' excàs grau de civisme 
dels responsables. 

Carrer 
El passat dia 25 hi hagué un segon sopar a la fres

ca, no previst en el programa de festes. Va ser el que 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

.joieria univet:s~l 
carrerelionorsen•era,37 tot un classzc 

07 5 90 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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organitzaren al bell mig del carrer, els veïns de carrer d'es 
Port els més combatius i reivindicatius del poble. Es queixa ' , 
aquesta gent, i amb raó, que ni l'obertura de la via de 
circumvalació ni la reforma circulatòria han solucionat els 
seus problemes. Ara resulta que, en ser de direcció única, 
per aquella via els vehicles hi circulen a velocitats increïbles, 
de fins a 60 i 70 kmlh. D'aquí el seu acte de protesta, que 
va discórrer sense incidents: la policia va tallar el trànsit, 
demostrant-se una vegada més que la majoria dels qui en 
passen podrien precindir de fer-ho. Mentre l'Ajuntament 
estudia quines mesures es poden prendre (sembla que no 
hi ha doblers per a prendre'n cap ni una), de moment sí 
que es podria deixar d'incitar a circular pel carrer d'es 
Port per anar a Artà, son Servera o Palma, com fan molts 
d'indicadors, i remetre els conductors cap a 1' esmentada 
via de circumvalació. Així, com a mínim, els qui no coneixen 
l'indret, deixarien de passar-hi. 

Juva 
Quan els ecos de les darreres projeccions encara 

es deuen poder escoltar pels racons de la sala, ja començam 
a enyorar el cine Juva, el qual, ara sembla que de manera 
defnitiva, ha tancat les portes al públic. Això que en diuen 
la modernitat (televisió, videoclubs, Internet...) ha acabat 
amb ell. A partir d'aquests moments ens haurem de 

GRUP MUNTANER~ RIBOT, S.l. 
Antonio 1. Muntaner Pomar 

~ 
Seguros 

SEGUROS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.~. 

POMPAS fUNEBRES 

~.....:;~ 
l'GTuqueria 
Tel. 971 81 81 43 

C/. S'alzinar, 18- 07580 CAPDEPERA 

Tel.971563096-TeLMóvil tílï392929 -Fax 971565310 
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conformar veient les grans produccions en el petit 
format del televisor, però serà una altra cosa, tots 
sabem que serà una altra cosa. Els més joves, de la 
seva banda, perden una alternativa d'oci prou 
interessant, i molt tranquil·litzadora per als seus pa
res. En el nostre poble hi havia hagut cine des de 
molt abans que aquest incorporàs el so. Ara ja no hi 
ha ni so ni imatge. Una vertadera llàstima. Sembla 
que hi ha negociacions entre Tomeu Melis i 
1' Ajuntament per tal que aquest compri la maquinària 
que ha deixar de funcionar, i incorporar-la al Teatre. 
Aquesta seria una bona manera de mantenir viu 
l'espectacle cinematogràfic entre nosaltres i d'oferir 
alternatives de programació al recinte muncipal, que 
bona falta fa. 

Bancs 

Volar 
Que el "cala-raj ader" Ricard Aracil 

és un dels pilots de globus aerostàtic millors 
de l'estat espanyol, es ve demostrant any 
rere any, i el seu currículum comença a ser 
considerable. En tot cas, i per si hi havia 
dubtes de la seva vàlua, els dos primers cap 
de setmana d'agost ens aportaren dues 
noves actuacions d' Aracil que posaren en 
relleu, una vegada més, la seva perícia. A 

SA BOTIGUETA 
~lrrtr 1\-hjur~ 1í (.:-ntre t'Afuntam~nl 
1 el bar de CAn P•tilla) 
C•pdel"'r. 

Productes ecològics 

fruitP.s i verdure~ fresques 
pa, cereals, mel, nus, iogurt, 
llet, fruits secs .. . 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita ¡ verdura de 
tempnrada. 

lnfonna't al telf.: 971 819 480 
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la primera, assolí el segon lloc en el Campionat de 
Catalunya; a la segona, es proclamà guanyador de 
la prova disputada a Rheinland-Pfalz (Alemanya). I, 
a més a més, el globus de Ricard Araci!, patrocinat 
per Ib atur, i gràcies _als èxists d'aquest pilot, està 
aconseguit uns objectius de promoció turística 
vertaderament considerables. 

Cursa 
Dissabte, 21 d'agost, se celebrà la tradiconal 

cursa de Sant Bartomeu, amb l'itinerari habitual. Si 
alguna cosa es pot dir de la prova d'enguany, ha estat 
la correcta organització i l'increment de participació 
local i el major número de corredores femenines. En 
total hi haguéreu 129 corredors que acabaren la 
cursa. 

La classificació fou la següent: 
Categoria iniciació (17 participants) 
1r Joan Sebastià Contestí 
2n. António Fernandez 
3r. Marina Fuster 

Telèfon 971 81 91 53 
Avda Elionor Servera,72. Cala Rajada 

Davant oficina de Sa Nostra 
Els dimarts romandrà tancat tot el dia 



col-laboració 

Categoria benjamí (22 lra Sharahzed Rabaï 
participants) 
Femení 
lr Júlia Fernandez 
2n Anna Pascual 
3r Margalida Ballester 
masculí 
lr Joan Aso 
2n. Biel Serra 
3r Javier Maya 
Categoria Aleví (7 participants) 
Femení 
lr Aina Contestí 
2n Núria Barbón 
3a. Aina Fuster 

2na Marisol López 
Masculí 
lr Andreuu Navarro 
2n Mateu Ballester 
3r Jonathan Pérez 
Categoria cadet (8 participants) 
Femení 
lra Tamara Moreno 
2na Maria Vidal 
Masculí 
lr Xisco Vivas 
2n Derris Raya 
3r Joan Alvarez-Ossorio 

locals 
lr Enrique Peña 26,09 
2n Toni Cursach 26,35 
3r Francesc Barbón 26,43 
Seniors femení 
lra Melina Sagrera 26,09 
2na Bel Duran 31,09 
3ra Bel Rocha 34,09 
locals 
Ira Antònia Ladària 33,21 
2na Marga Servera 34,04 
3raMarga Massanet 38,28 
Veterans A 
lr Toni Riera 
2n Joan Antich 
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Masculí Els llocs d'honor de la cursa pel 3r Llorenç femenies 
lr Toni Sancho adults foren: Veterans B 
2n Ezequiel Espinal 
3r Javier Triguero 

Seniors masculí lr Montserrat Galmés 
lr Tomeu Riera 22,55 2n António Madero 

Categoria Infantil (6 participants) 
Femení 

2n Juan José Alabem 23,15 3r Sebastià Gomila 
3r Alejandro Alzas 24,50 

PRESENTACIÓ FONS DOCUMENTAL 
Joan Vaquer Moll 

El passat diumenge, dia 29 d'agost, va tenir lloc 
en el Teatre Municipal!' acte de presentació del fons do
cumental de Joan Vaquer Moll "de sa 
Posada", cedit pels seus hereus a 1 'Arxiu 
Municipal. 

L'amo en Joan de sa Posada va 
ser una personalitat molt reconeguda en 
el municipi per la seva aportació a la 
música i al ball de pagès. Va néixer a 
Capdepera l'any 1888 i hi va morir el 
1985. Va dedicar bona part de la seva 
vida a l'ensenyament del ball de bot, a la 
recopilació de cançóns, a la representació 
teatral i al cant coral (va ser integrant 
destacat de la coral de parroquial). 

Ara, gairebé vint anys després de 
la seva desaparició, els seus familiars han 
fet donació a la Sala de la documentació 
que l'amo en Joan recollí, format per gran 
nombre de partitures i per un bon grapat de cançons 
tradicionals. Tot plegat ve a engrandir l'Arxiu Municipal 
en 1' àmbit de la tradició i les arrels del nostre poble, cosa 
que des de 1' Ajuntament es considera de vital importància 
per a servar la memòria històrica i cultural del municipi. 
L'acte va estar presentat per Maria Massanet, respon-

sable de 1 'Arxiu, qui va traçar la biografia de Joan Vaque 
amb tot luxe de detalls i anècdotes. No hi mancaren un 
paraules d agraïment, del batle Joan Ferrer. Així mateix, e 
nostre col·laborador Jaume Fuster es va referir a l'estud 
realitzat sobre les cançons recollides per l'auw en Joan d 
sa Posada. 

En la part artística, sota I 
coordinació d'Elionor Gómez-Quinte 
ro , cantaren mateixes n ' Antòni 
Vaquer, néta de l'amo en Joan, i e 
Pere Llabata. Un grup de balladors q_u 
foren alumnes de l'homenatjat vare 
oferir una demostració del seu art 
també ballaren plegats a lgun 
membres de les dues agrupacion 
locals, amb la participació d' Antòni 
Vaquer i la seva filla Sílvia Pascual 
"Aires Gabellins" i "Castell d 
Capdepera" hi posaren, conjuntament 
la nota musical, i en Mateu Orp 
"Xerubí" hi féu 1' aportació vocal. Le 
tres corals "Sol Naixent", "Gabellina' 
i "S'Alzinar", cantaren sengles pece 

recollides per Joan Vaquer. 
Bé es pot dir que 1' acte, que fou seguit per un públi 

multitudinari que va omplir fins a vessar el Teatre, va re 
sultar emotiu i evocador i que, a més d'una docurnentaci 
important, va recollir un homenatge pòstum a una tigu ' 
cabdal de la cultura popular a Capdepera. 
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Agenda de la vila 
juny i juliol 

Juny 
Naixements 

Dia 3, Elvíra Martínez Domingo de Màximo i Teresa 
Dia 17, Aida Castellano Mayol de José Manuel i Margarita 
Dia 18, Jairo Quiles Pérez de Juan i Sílvia 
Dia24, AndreaRodríguez Garau de Juan Manuel i Catalina 
Dia 26 Andrea Stephania Carrnona Velasco de Andrés Felípe i 

Sara Milena 

Noces 
Dia 4, Jean Se bastien Blaís amb Begoña Ribot Pons 
Dia 25, José Manuel Díaz Bellido amb Maria Teresa Al onso 

García 

Finats 
Dia 11, Edith-Wilhelmine Friebe Kothe (1.93 7) 
Dia 12, Maria Isabel otero Otero (1.960) 
Dia 25, Andy Gerstner (1.960) 
Dia 27, Klaus-Peter Schulte ( 1.94 3) 
Dia 29 Elionor Prat Moll (1.925) 

Juliol 
Naixements 

Dia 1, Efraín Giralda Pérez de Wilrner Leandro i Maria 
Laura Maria Seguí Erdozaín de Bemardo i Maria Do lores 

Dia 2, Marc Artega Martínez de Juan Antònia i Lucia 
Dia 1 O Carrnen García Mesa de Manuel i Franc isca 
Dia 11, Juan Pedro Romero Moreno de Juan Fernando i Àfrica 

Leia Genovart Ramírez de Miguel i Aurelia 
Dia 12, Zaira Castillo Gil deJosé Antònia i Noelia 
Dia 13, José Luís Heredia F ernandez de José Luis i Valaia 
Dia 14, Paula Ferrer AdroverdeDaniel i Sílvia 
Dia 16, Ainaro NadalBarrera de Di ego i Yolanda 
Dia 20, Andrea Castillo Araujo de Juan Francisco i Amor 

Juan Francisco Castillo Araujo de Juan Francisco i Amor 
Dia 23, Joel António Zarnbarano Bejarano de Marcos António i 

MarthaMarisa 
Dia 24, Francisco Javier Gonzalez Viejo de Francisco i Josefina 
Dia 27, Laura Parra Granados de Manuel i Inrnaculada 
Dia 29, Aroa Bayona Rodríguez de Francisco J avi er i Maria José 
Dia 30, AaronRebassa Cebrian de António i Eva 

Noces 
Dia 9, Manuel García Pérez amb Margarita Pablo Alba 

Finats 
Dia 6, Gunter Perlítz ( 1.934) 
Dia 11, Horst Landeck (1.952) 
Dia23, Catalina Trujillo López(l.919) 
Dia 23, Antoni Bauzà Juan ( 1.921) 
Dia28, SigurdWalter Bínder(l.943) 

PLA 
voluntaris 

Cercam regidor, conseller, 
parlamentari, ministre o 
qualsevol altre càrrec polític que 
es comprometi a retirar els 
contenidors quan siguin plens. 
Ara que els ciutadans no esta 
nconsciencits no donen abast.. 
Què farem quan la gent recicli? 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de dia 5 d'agost de 2004 

Un ple ordinari on curiosament va ser més 
interessant la tanda de punts de 1' ordre del dia que els precs 
i preguntes de la part de control. 

Començàrem amb un primer "rifi-rafe" Serra
Muntaner sobre la liquidació del pressupost de l'any ante
rior. En Pep Serra li va retreure que en més d'una ocasió 
havia dit que els d'UCAP-PSOE havien deixat un forat de 
500 milions de les antigues pessetes. La qestió era que es 
donava compte d'un remanent de més d'un milió d'euros, 
cosa que demostrava que l'equip anterior no havia deixat 
la gedriola buida com hem comprovat que havia dit en 
Muntaner almanco en una ocasió. Però ja sabeu que en 
Muntaner té mal perdre i de cap de les maneres ho va 
voler reconèixer, fent mentider en Pep Serra, quan en 
realitat el mentider era ell. 

A 1' ordre del dia hi havia unes quantes 
modificacions de crèdit, algunes de les quals no varen ser 
aprovades. L'oposició no va permetre que se n'aprovàs 
una d'elles ja que se'ls havia privat d'informació detallada 
d'alguna de les partides. Això va provocar l'exaltament 
del batle i de Muntaner, que arribaren a la grosseria i a la 
desqualificació fàcil i demagògica. Acusacions com "voltros 
colapsareu el poble", de Toni Muntaner, varen ser retre
tes al llarg de tot el plenari. El batle tampoc es va quedar 
curt i va emprar un llenguatge grosser quan va ser preguntat 
per Pep Serra sobre la Policia Municipal, dient-li que "la 
primera proposta l'heu enviada a la merda". Però bé, 
l'oposició tenia clar que l'equip PP-Es Grup necessitava 
un corrector de la seva prepotència i recordar-li que està 
en minoria i així ho va fer, malgrat les sortides de to dels 
dos caps de I' equip de govern. 

Els del PP s 'han inventat un nou sistema que 
permet endeutar-se més i és creant una empresa munici
pal. Aquesta era l'intenció del punt del plenari en què es 
pretenia dotar una partida de 60.500 euros per a la creació 
de l'empresa "Capdepera segle XXI" . L'oposició també 
va fer valer la seva majoria i el punt va quedar sobre la 
taula fins a un pròxim plenari, en què s 'hauran donat 
(suposam) totes les informacions i explicacions sobre la 
creació d'aquesta empresa. 

El PSM va presentar una moció per a la declaració 

dels jardins de can March com a bé d'interès cultural (BIC). 
Va ser aprovada per unanimitat i remesa al Consell de 
Mallorca per a una futura aprovació. Ara li toca al Consell 
decidir si recuperam aquesta joia o si la deixam perdre 
definitivament. Esperem que el sentit comú impregni els 
iHustres consellers. 

L'Agenda Local 21 també va se aprovada per 
unanimitat, encara que el PSM i EU posassin alguns 
emperons. El text no els satisfà del tot; hi ha, segons ells, 
bastantes mancances i algunes qüestions poc matisades i, 
per suposat, punts de discrepància. 

Els precs i preguntes varen ser de badai. Gairebé 
es repetiren les preguntes que es fan cada dos mesos. 
L'equip de govern PP-Es Grup continua com els equips 
anteriors, o sia, sense fer ni punyetera cas de les qüestions 
que planteja l'oposició als plens ordinàris. Si tant m'apurau, 
crec que aquests del PP-Es Grup faran bons els d'UCAP
PSOE. Vist des del carrer, podríem dir que no serveixen 
per res. Però bé, anem al que ens interessa. En Pep Serra 
va preguntar sobre el greu dèficit de presència policial, 
sobre l'espot d' Adidas, sobre les gavines del camp de fut
bol i sobre una moció que presentaren i que sembla que es 
va perdre pel camí. Al final ~embla que l'han trobada. Dls 
del PSOE hi eren però no, estaven de vacances i per això 
no varen fer cap pregunta, encara deuen anar amb el "xip" 
de la legislatura anterior on, si ho recordau, els agosts es 
botava el ple ordinari. 

En Mateu Garau també va insistir amb les rotondes, 
amb 1' edifici de ca ses Monges de Capdepera, amb els 
pins caiguts i moltes altres qüestions. Però allà on va insistir 
més va ser en l'incompliment sistemàtic del punt del pacte 
de govern on es compremetien a informar amb anterioritat 
als plenaris dels punts i projectes a tractar. Sembla que la 
informació és poca i molt deficient, obstaculitzant, d'aquesta 
manera, la tasca de l'oposició. 

Maria Orts va continuar amb la seva tàctica de 
pressió i desgastament de Toni Muntaner. La piscina i els 
expedients de disciplina urbanística són els dos temes 
predilectes de na Maria. Ella sap que treuen de polleguera 
el regidor d'urbanisme i li fan perdre els papers. És el més 
divertit de tot el vespre. 

C.B.F. 

Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

t 
J CI Magallanes, 22 (davant Correus~ 

rltttê) i Vefu,~r~) Tel. 971819203 Cala Rajada 
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Batec. 
Jo també cerc voluntaris. 

Jl 'agrada, m'agrada molt, la campanya de la Conselleria de Medi Ambient que cerca voluntaris per 
a mantenir netes les platges, per no calar foc al bosc, per a consumir menys aigua ... tot un seguit de bones 
conductes "ecològicament correctes". Però, una vegada i altra, pel que fa a temes ecològics, ens trobam 
davant campanyes de conscienciació que a qui primer haurien de conscienciar és a qui les fa, a qui les 
encarrega. En primer lloc, on hauríem de trobar voluntaris és en la pròpia administració que desmantella 
parcs naturals i no fa polítiques d'estalvi energètic o d'aigua. Al final, tots aquests anuncis són 
retxes dins l'aigua, una tudada de doblers impressionant en anuncis publicitaris: al darrere no hi ha cap 
mesura concreta, cap actuació en infraestructures: curiosament, com més ineficient és una conselleria o 
una institució, més es gasta en propaganda i en la venda del no res. I d'aquests grans venedors, tenim 
autèntic mestres. Basta recordar la campanya de l'anterior ministre de Treball, el senyor Zaplana, que va 
engegar una campanya publicitària per anunciar la pujada de les pensions, l'import de la qual resultà 
superior als doblers de l'increment del sou dels pensionistes. O la campanya del Sr. Mates, quan era 
ministre de Medi Ambient, que ens va regalar uns espots preciosos però buits de contingut i que ningú 
enterüa de què anaven; això sí, costaren un potosí. 

H erò tomem al fil inicial. Cercàvem vo luntaris, quan en realitat d'aquests no en manquen. Sense anar més J' lluny, en el meu barri n'hi ha tants que s 'han cregut el missatge de la conselleria que s ha dedicat a 
reciclar de valent. Tant, que els pobres contenidors no donen L abast i els plàstics (és amb diferència el 
material amb més embalum, dels que es reciclen) s'acumulen devora el contenidor groc. Vergonya els 
hauria de fer, als responsables de la recollida, per no ser "voluntaris" a 1 'hora millorar un sistema insuficient 
i ineficaç: des de la regidora de l'Ajuntament que n'és responsable, passant pel departament corresponent 
del Consell de Mallorca, i fins al mateix conseller del Govern, que cerca voluntaris però que poca cosa fa 
per a resoldre aquests problemes. No cal dir que si fa vent, els dies en què no són recollits els plàstics, hi 
ha una esc~mp;~riiss~ rl'P.nv~sos , ;:¡mpolles i bosses de plàstic, pels voltants del punt de recollida, que fa oi. 
Per ventura en el meu barri hauran de col·locar un cartellet que digui "Se cerquen voluntaris per a deixar 
de reciclar (almanco durant l'estiu)". 

••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

Instal·lats en la crisi turística, mentre 
veim trontollar el model de "sol i platja", 
capejant la maror del "tot inclòs" ... i 
malgrat ens entestem a ser pessimistes i 
negatius, el que resulta irrefutable és que 
l'aeroport de Palma haurà batut rècords de 
passatgers durant el mes d'agost. Juliol no 
va ser gaire xerec, i les previsions de 
setembre tampoc no són dolentes. La qüestió 
és clara: si vénen més turistes que en anys 
anteriors, o si almanco non 'hi ha menys que 
abans, el que hem de fer és saber on 
s 'amaguen. A qualuqe lloc de Mallroca han 
de ser. Si els trobam podrem tornar a parlar 
de bonança econòmica, d'ocupacions 
espectaculars, d' "overbooking" i 
d'optimisme en el sector. 

A cercar-los, idò! El premi és sucós! 

ai, tomeuet! ••••• 

Pep Terrasa 
CI Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

Bartomeu Servera Gili "Piricus" (I) 

Casal del carrer Ciutat (abans anomenat carrer de Palma) on passà a viure el matrimoni Servera-Melis l'any 1881 

E ls darrers trenta anys del segle À.'1X foren, per a 
Capdepera econòmicamentpròspers i, socialment, 
rics en esdeveniments. El comerç d'obra de palma 

anava vent en popa i permetia uns escadussers estalvis. 
Mentrestant, la mitjana i gran possessió parcel·lava els 
sementers que els gabellins compraven amb prou esforços 
i hipotécant allò que tenien per aconseguir un préstec, però 
aquells terrenys en poc temps es convertiren en cuidades 
terres de conreu. Al redòs d'aquella bonança econòmica la 
població creixia amb altes taxes de natalitat i una important 
immigració. 

Aleshores, un grupet de joves i inquiets pagesos 
s'iniciaren en I' aventura comercial i, amb poc temps, 
aprofitant una conjuntura econòmica favorable, feren for-

tuna. Un d'aquests joves, especialment ambiciós i arriscat, 
fou Bartomeu Servera Gili. 

El seu padrí, Bartomeu Servera Tous Pilè (1.803-
1.892), era artanenc i s'encarregà de la conducció de la 
possessió de Son Bessó, propietat d'un hisendat artanenc: 
Salvador Sureda. Tengué vuit fills, el major dels quals era 
Bartomeu Servera Massanet, nat l'any 1832, a Capdepera. 
Els altres germans eren: Miquel, Colau (repadrí de na 
Margalida Pilena), Josep i quatre germanes. 

El càrrec d'amo de possessió era en aquell temps 
una feina cobdiciada. Per això, no és estrany que en el 
llistat d'electors de 1860, on els caps de família estan 
ordenats per la seva riquesa, apareguin en Miquel en 25è 
lloc i en Bartomeu en el 31 è. 
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Entorn a 1856 Bartomeu Servera Pilè es casà amb 
Francinaina Gili Pírica, un malnom que passà a identificar 
la família. L'any 185 8 naixia en una casa del carrer Major 
el primer fill: Bartomeu Servera Gili. 

La família Servera Piri ca féu una gran amistat amb 
una de les nissagues més notables i hisendades del poble: 
els Melis de Can Patilla. Així, dia 7 de juny de 18 81, 
Bartomeu Servera Gili es casà amb Joana Maria, filla de 
Mateu Melis Moll Patilla, i uns anys més tard 1 'hereu de 
Can Patilla, Mateu Melis Melis, s 'unia amb matrimoni amb 
Catalina Servera Gili (1864-193 8). 

El pare des del principi fou un estret col-laborador 
de les activitats comercials del fill. Fins l'any 1.883 no 
apareix en el registre de contribució industrial com a 
venedor de farines a la menuda; una activitat que 
desenvolupà fins l'any 1.895 quan, pare i fill, apareixen 
com els únics venedors de farina del poble. Posteriorment 
tot el protagonisme comercial passà al fill. 

Als 23 anys Bartomeu Servera ja es dedicava al 
comerç i comptava amb un important suport econòmü.: fa
miliar. Al mateix temps que desenvolupava la seva tasca 
comercial entrà dins la política. El seu entorn familiar, 
I' extensa família Pilena i Patilla, foren el nucli fundador del 
Partit conservador local, format entorn a l'any 1876. En 
aquell temps els partits tenien una mínima estructura, els 
~embres suficients per controlar els càrrecs polítics més 
un portants dins 1' ajuntament i el jutjat. Allò que cohesionava 
els partits eren les relacions familiars i la defensa dels 
interessos particulars. 
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Nfolí d'en Piricu, situat vora la carretera d'Artà 

Devers 1885 construiria el molí de vent den Piri cus 
a 1 'inici del camí de na Maians i vora la carretera d'Artà. 
Aleshores en aquell redol funcionaven tres molins d'aigua: 
el de s'Alzinar, d den Fahmyes i el de na Maians. 

En Bartomeu Servera sempre anà al seu aire en la 
qüestió dels negocis; no li interessava competir amb els 
altres moliners i llevar-los clientela. Ell importava grans 
que després molia i venia a la seva botiga juntament amb 
altres queviures. Sabia que Capdepera era deficitària en 
blat i va aprendre a administrar les nostres necessitats; 
exportava la xeixa, que era el cereal més bo i car i 
comprava a altres pobles de l'illa uns tipus de blat més 
barats i de poca qualitat que venia com la millor farina. 
Construí el molí vora la carretera per 1 'avinentesa, per ser 
el lloc d'entrada dels grans que in1portava del centre de 
l'illa. 

Poc temps després construiria una tafona a la can
tonada entre els carrers Nord i Ponent. L'any 1889 el seu 
pare sol·licità el permís municipal per construir el magatzem 
del carrer Ponent; un edifici gran i fet a consciència del 
qual se'n destacarien les voltes del soterrani. Aleshores ja 
era el comerciant més important del poble. 

La forta expansió de 1' agricultura illenca d'aquells 
anys fou aprofitada pels pagesos locals més emprenendors 
per crear petites indústries. Com deia Pere d'Alcàntara 
Penya (1884): "El pagès mallorquí s 'havia convertit en un 
industrial, ja que eren molts els que havien creat indústries 
anomenades agrícoles, dedicades a la fabricació de vins, 
olis, carbons i a la conservació del fruit de les collites" (1 ). 
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Per explicar l'expectacular creixement econòmic, 
comercial i patrimonial de Bartomeu Servera a la dècada 
1880-90 no és suficient tot allò esmentat abans; cal inves
tigar altres possibilitats de negoci relacionades amb la seva 
tasca política. 

L'any 1881 Mateu Melis Moll Patilla era propietari; 
és a dir, vivia de les rendes patrimonials i ocupà la batlia 
durant dos anys. El succeí Bartomeu Servera Massanet 
Piricus durant dos anys més. Ambdós eren els cap pares 
del partit conservador local. 

El gener de 1888 ocupà la batlia el metge Sebastià 
Ferrer Pellicer Cofeta gràcies als vots dels liberals i els 
republicans. Aviat revisà la política dels conservadors, 
principalment la qüestió dels impostos municipals. Aquest 
home era de caràcter recte, disciplinat, complidor, atent 
als problemes dels ciutadans. Al mes de maig de 1889 va 
voler subhastar el plec de condicions per cobrar l'impost 
sobre la venda lliure dels productes de consum, bàsicament 
aliments. Dos mesos més tard manifestava el següent: "No 
habiendo ofrecido resultada alguna en las actuales opera
dones de consumos, ni el arriendo a venta libre por un 
periodo de tres años, ni a la exclusiva por un año, así como 
tampoco los encabezamientos pardales y gremiales tam
bién por un año, y siendo imposible la recaudación de di
ebo impuesto por administración municipal( ... ) teniendo 
en cuenta el gran número de puntos de entrada que exis
ten en esta población, lo cual vendria a ocasionar crecidos 
gastos por el exceso de vigilancia que debería emplearse 
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para evitar en lo posible la fraudulenta introducción de es
pecies; pues dada la manera de ser especial de la pobla
ción, el rendimiento que vendria a producir la aplicación de 
las respectivas tarifas no compensaria, ni en mucho, los 
referides gastos". (2) 

En el mes de maig 1891 el mateix ajuntament liberal 
insistia en la necessitat de fer efectiu el cobrament de 
1 'impost de consums però, finalment, acordaren renunciar_ 
hi a causa del gran nombre de lloc d'entrada i la impossibilitat 
d'evitar la fraudulenta introducció d'espècies. (3) 

Comercialitzar productes al marge del control 
administratiu, sanitari i fiscal és fer contraban. Encara que 
l'ajuntament liberal no ho digués clarament, fou conscient 
durant el seu manat (1888-91) que a Capdepera es traficava 
il·legalment. 

Segons Joan Sancho Coll el contraban arrelà a la 
nostra costa, i es feia des d'Alger. Per reprimir aquesta 
activitat s'enviaven escampavies, que eren unes barques 
de deu o onze tones tripulades per una quinzena d'homes.( 4) 
L'any 1883 a na Cucaiada s'enfonsà l'escampavies "Ga
llarda". (5) 

L'any 1892 els conservadors havien recuperat la 
batlia. Entre 1893-95 Bartomeu Servera Gili fou la màxima 
autoritat local. Llavors, segons Pere d'Alcàntara Penya, 
en Piricus comercialitzava amb obra de palma, farines i 
fusta. El 1894 es construí una casa a Cala Rajada. 
Aleshores, juntament amb Mateu Melis Melis Patilla i 
Antoni Fuster Aguiló Ranxer, es dedicava a concedir 

En primer terme l'edifici on instal·là la tafona; 
a continuació apareix el magatzen de farines i fustes d'importació. 

í 
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préstecs hipotecaris. 
A partir de 1895 el pare passà a viure a la casa 

del fill, és a dir al carrer Ciutat núm. 3 7. Aleshores la casa 
pairal del carrer Major fou convertida en una fonda. 

Els nostres comerciants d'aquell temps no 
destriaven entre activitat pública i privada; 1' activitat polí
tica servia per enfortir 1' estratègia ·empresarial. Quan el 
vicari Gabriel Artigues (1893) volgué expulsar els 
protestants locals i tancà la capella evangèlica, demanà el 
suport de traginers i comerciants perquè deixassin de tenir 
tracte amb ells; perquè no els comprassin l'obra de pal
ma, però aquests no ho feren. Cal tenir en compte que la 
majoria dels protestants eren immigrants, per la qual cosa 
ho havien de comprar quasi tot. A més, les seves fermes 
creences, on la Salvació s 'havia de guanyar dia a dia, els 
feia una gent molt disciplinada i honesta, la que millor 
treballava l'obra de palma, i això era un motiu més que 
suficient per a que cap comerciant no volgués perdre tan 
bons clients. 

Bartomeu Servera Llinàs Pilè, cosí del personatge 
biografiat, també era comerciant d'obra de palma. L'any 
1895, quan es posaren de moda les casetes d'estiuejants 
a la vorrera de mar, oferí un solar a sa Pedruscada al 
pastor protestant, Bartomeu Alou i Pons, cosa que aquest 
acceptà, i de seguida hi construí una caseta. 

Per tant, els nostres comerciants eren molt 
pragmàtics i malgrat fer-se passar per famílies molt 
creients no comportaren que les batalles político-religioses 
afectassis els seus negocis. 

Entre els bienis 1895-1897 i 1897-1899 foren bades 
Pere Ginard Ferrer Pebre i Antoni Fuster Aguiló Ranxer, 
ambdós comerciants d'obra de palma i conservadors. En 
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aquest període arribà la crisi econòmica de 1898 i els 
republicans, encapçalats per Jeroni Melis, sol·licitaren a 
1' ajuntament que "donades les crítiques circumstàncies per 
les quals passava la població, els contrbuents no podien 
satisfer les quaotes de l'impost de consums. Per la qual 
cosa sol·licitaven que fessin totes les economies possibles 
per reduir el pressupost municipal". (6) Una crisi 
suficientment forta i mal gestionada pels conservadors que 
capgirà les relacions de poder a l'ajuntament. 

Josep Terrassa Flaquer 

Notes: 
Les dades refents a naixements, noces i 

defuncions s 'han obtingut a 1 'arxiu del jutjat municipal. La 
resta de dades són de l'arxiu municipal.(AMC) i tretes 
dels llibres de contribucions i de permisos d'obres. 
( 1) Alcàntara Penya, Pere. La industria mallorquina. Con

sideraciones generales sobre su estado actual y me
joras que reclama. Impremta Gelabert. Palma, 1884. 

(2) AMC, Acta de 07-05-1889. 
(3) AMC, Acta de 24-05-1891. 
(4) Coll Alzamora, Joan. "Història de Capdepera". Cap 

Vermell núm. 53. Maig 1985. 
(5) AMC, Sol·licitud presentada pels mé'lriners de Céllé't 

Rajada, 07-04-1915. 
AMC, Acta de 08-05-1898. 

La clova d'en 

Piricus; un terreny que 

comprà a finals de segle, 

quan s 'establí la possessió 

de Son Barbassa .. 
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' . El rebost de la memor1a 

Es quarter de sa Mesquida 

Es lloc on estava situat es quarter de sa Mesquida era de sa família Sureda. Dona Isabel Esteva 
Amorós, dia 4 d'octubre de 1920, el va cedir al cos de carabiners. No es torbaren molt a esbucar sa casa 
que hi havia i a dins es tros de muntanya que els havien donat, que era mitja quarterada petita (3.290 m2

), 

s'hi va construir es quarter. 
Aquest quarter es va inaugurar 1 'any 1925. Poc després dc sa inauguració, un dia es cor parroquial 

va anar a sa Mesquida a menjar una arrossada de marisc: crancs peluts, comets, pegellides ... Es cantaires 
aprofitaren per anar a cantar unes cançons dins es pati d'es quarter. Es caporal Maza i sa seva família 
quedaren molt agraïts. 

Formaven aquell cor: Pere Terrassa "Mecu", que n'era es director; Tomeu "Patilleta", Pep "Tacó", 
Joan "de sa Posada", Biel "Escolà", Pep "Jaumí", Joan "Ros", Joan "d'es Camp Mitjà", Joan "Mecu", 
Miquel "Colom", Toni Gómez, Juanito "Ros" i Mateu "Xerubí". 

Sebastià Ferrer "Maleter" 

Nota de premsa. GOB- Mallorca 
LA MODALITAT TURÍSTICA DEL TOT-INCLÒS, SUPOSA INCREMENTAREN 1.350 TONES ELS RESIDUS DE PLÀSTIC 

La modalitat turística del tot-inclòs, és a dir el paquet 
turístic que permet consumir (menjar i beure) al llarg de 
tota la jornada sense restriccions, Lé, a més d'altres 
inconvenients de tipus socio-econòmics, inconvenients 
ambientals .. 

Aquesta modalitat substitueix els plats, coberts i tassons 
tradicionals per plats, tassons i coberts de plàstic. D'altra 
banda aquesta modalitat suposa el lògic increment del 
consum i un notable increment els residus generats. El 
consum de plàstic per persona i dia arriba als 250 grams. 

Actualment a Mallorca funcionen un total de 28.500 
places legals amb el sistema de «tot-inclòs» i de l'ordre de 
7.000 places il·legals. 

En total a Mallorca són 35.500 les places hoteleres que 
funcionen amb aquesta modalitat. 

Si calculam que aquests hotels treballen durant un 
mínim de 5 mesos a l'any (153 dies), el resultat és que la 
producció afegida de residus de plàstic procedents 
d 'aquestes instal-lacions puja a 1.350 tones, una xifra 
realment espectacular que agreuja la ja delicada situació 
dels residus a la nostra illa, caracteritzada per la seva forta 
producció. 

El GOB vol que se tengui en compte aquesta xifra a 
l'hora de fer. una valoració global d'aquesta modalitat tu
rística. Lògicament des del punt de vista ambiental és ne
fasta. ' i 

t 
l 



col·laboració 

Tots sabem que en el món es produeixen 
desastres i catàstrofes pràcticament inevitables: 
terratrèmols, inundacions, tornados, huracans, 
allaus ... És la Naturalesa, que de tant en tant ens 
ensenya el barram i ens posa en el nostre lloc. De fet, 
la Humanitat accepta aquestes escomeses i allò que 
fa és mirar de prevenir-les cada vegada millor i de 
pal·liar-ne al màxim els seus efectes . 

A nivell local -encara que aquest sigui un 
cataclisme possiblement extrapolable a altres indrets 
i a altres comunitats-, en els mesos d'estiu ens veim 
immersos en una d'aquestes situacions límit, davant 
la qual, ara per ara, ja no ens queda cap més solució 
que encomanar-nos a tots els sants. Em referesc, 
naturalment, i com ja deveu haver endevinat, als 
terratrèmols nocturns que, en forma de renou, patim 
devers Cala Rajada. Mirau, si jo dorm a l'habitació 
de darrere, la que no dóna al carrer, tombat damunt 
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la meva orella bona, que és la dreta (1' esquerra no em 
funciona ni a mig gas), i no puc clucar un ull de 
l'escàndol, és que aquest és de proporcions còsmiques. 
Em podeu creure. Això que en aquests mesos ens 
cau damunt no és renou: és un tropell, un sisme, una 
commoció, una convulsió descomunal i inaudita. 

Davant tan catastròfica situació, igual que 
davant els desastres naturals, els sistemes de predicció 
funcionen cada vegada millor, sabem allò que succeirà 
cada estiu, podem localitzar amb tota precisió els 
epicentres del daltabaix i la intensitat de 1 'hecatombe. 
Però, per desgràcia, no hem estat capaços d'activar 
mecanismes d'actuació immediata per a quan el 
poble esclata el poble com una bomba, de manera que 
els efectes continuen essent devastadors. 

Les autoritats coneixen el problema 
perfectament i els polítics en són conscients . I tot i 
saber que no són capaços de fer-hi res, se n'omplen 
la boca i, sistemàticament, sense excepció, 
assumeixen 1' existència del conflicte i en prometen 
la solució definitiva al llarg de la propera legislatura, 
si tenen la responsabilitat de governar. Podeu repassar 
els programes dels distints partits i hi trobareu 
referències explícites, acompanyades de desitjos i de 
bones intencions que, també ho sabem, mai esdevenen 
res concret. Passa un estiu i en passa un altre i, 
encara que això gairebé sigui impossible segons les 
lleis de la física, el volum del renou augmenta 
indeturablement fins al punt que ni tan sols un mig 
sord com jo, amb 1' orella bona tapada i dormint a 
l'habitació de darrere, no és senyor de clucar un ull. 
I si aquests dies de bascota, inevitablement, don la 
volta cercant una mica de frescor a un redol de 
llençol més o manco intacte i l'orella bona em queda 
destapada, bé, aleshores 1' orgia sembla haver-se 
desplaçat directament a la meva habitació i el transtorn 
normalment em deixa desvetlat per a la resta de la 
nit. 



col-laboració 

Davant tals magnituds d'intemperància, 
invocam sovint l'actuació contundent de la policia 
local. Alguns, altre temps, telefonàvem a la centraleta 
dels encarregats de 1' ordre públic, quan la nostra 
inegenuïtat natural encara no havia estat malmesa 
per la persistència incommovible del desastre. Ara ja 
no telefonam. Jo almanco no ho faig. Per què? A 
més, i ho dic sincerament, de tanta disbauxa, no en 
don la culpa a la nostra policia. La policia local, 
evidentment, en aquest tema ja ha fet defecció de 
qualsevol responsabilitat, i estic segur que ho ha fet 
per impotència. Si jo fos policia local tampoc no m'hi 
ficaria. Què se suposa que poden fer, dos, tres, sis 
policies locals, davant tal magnitud de salvatgisme? 
Qualcú amb dos dits de seny envestiria una tracalada 
de bergants de dos metres, joves i gats? Algú pot 
creure que mitja dotzena de policies pot controlar una 
riuada humana d'aquesta naturalesa, en ple èxtasi? 
Als policies no els retrec que es girin a 1 'altre costat 
i que facin el sord. Les proporcions que ha adquirit 
l'agitació nocturna de Cala Rajada només podria ser 
controlada amb la intervenció de 1' exèrcit, en una 
acció coordinada, per terra, mar i aire, amb el suport 
d'helicòpters, tancs i vaixells de combat. 

U s imaginau quins titulars més vistosos que 
podria treure el «Bild Zeitung» davant un assalt per 
sorpresa de les tropes al tram del carrer Elionor 
Servera comprès entre els de l'Agulla i de ses Rotgcs? 
Dues o tres intervencions d'aquestes característiques, 
sense avisar, amb detencions massives i deportacions 
immediates, donarien que xerrar a tot Europa i, de 
manera immediata, vendrien a agreujar la crisi turís
tica que ja patim. Seria el caos . La gent s'esveraria 
i les reserves caurien en picat. Ara bé, com deim per 
aquí , a un negat dóna-li aigua. Qui sap si, un cop 

PREMI CAP VERMELL 2004 

Benvolguts lectors, un any més els qui feim Cap Vennell-lectors, 
subscriptors, repartidors, redactors ... -ens disposam a atorgar el 
nostre premi a una persona o entitat que s 'hagi destacat per la seva 
labor altruista en benefici del poble, de la cultura o de les arts de 
Capdepera. 

En anteriors edicions han estat guardonats: Joan Nebot "Rai", 
Grup d'Acció Social, Elionor Gómez-Quintero Garau i el Centre 
Cultural Banda de Música de Capdepera 

Com sempre, vos demanam que ens ajudeu, proposant-nos un 
digne destinatari del nostre modest reconeixement. 

Propós com a candidat al Premi Cap Vermell a: 
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restablerta la pau pública i recuperada la tranquil ·litat 
de places i carrers, també recuperaríem aquell 
turisme d'abans que arribassin els bàrbars, aquell 
turisme que venia amb els infants, que es posava la 
corbata per passar al menjador de I 'hotel i que ens 
va ensenyar que hi havia altres mons més nets, 
cultes i desvetllats, banda allà els Pirineus, com va 
dir el poeta. I qui sap si també nosaltres recuperaríem 
1' esperit dels anys 60, aquell que ens va fer una 
destinació desitjable, perquè afegía als encants que 
la naturalesa li ha regalat, 1' atractiu dels dels seus 
habitants. 

Algú em va retreure, un dia, que el meu 
problema és que vivia a un «mal» lloc i que constituïa 
una incompatibilitat manifesta això de voler viure en 
el cor de Cala Rajada i a més voler descansar i estar 
tranquil. Efectivament, és una mala sort que mon 
pare anàs a fer-se una casa en el solar que havia 
comprat el padrí Jaume, devora la platja, prop de les 
barques. A qui se li ocorre! No són llocs de fer-se 
cases! Jo, si se'm permet, deman disculpes per 
1' atreviment del padrí i de mon pare, i pel fet de viure 
on visc. I si molest a algú, que m'ho digui, no em 
mancaria d'altra, i miraré d'emprenyar tan poc com 
pugui. I a disposar. 

A~~ T~ -"-'Ot~ 
-D~ .J..'OtM4 
- 1~f-t'~ 
-~kp~t,. 

-Duc~ 

F~~H~ft-~T~ 
Sd~H~~-~~ 
J~~ H~ Uc~-~ T~J-'o.p. 

e¿ R~ -OIS10 <! ~ Ct-w.tM<-,22 
Td.: 171 S6S72Cf F~= 171 ~1~301 
¿~:~@411.14 

~- OIS?O </ C.c#~ LlctV~A-, SS 
Td/F~ 111 gJSDCf1 
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FESTES 
DE SANT ROC I SANT BARTOMEU 

2004 
Des del pedrís de la plaça 
-Hola, Roc. 
- Uep, Tomeu, com estàs? 
- Estic. 
- Que no és poc. 
-Això. 
- Les festes, bé? 
-Bé ... 
- Molt entusiasmat, no ho sembles. 
-No ho estic. Torn vell, i de cada vegada em costa 
més engrescar-me. Les coses difícilment em 
sorprenen. Tot fa que la il·lusió vagi minvant. 
- Ui, ui, ui ... 
-No, no és res. He sortit, com sempre, però ... 
- Ja veig, ja veig. Que no has xalat, vaja. 
- És que, a més, hi ha hagut algunes cosetes que no 
m'han acabat de fer el pes. 
- Ja començam. Tu, si no critiques, ja no estàs bo. 
- Sí, crec que és 1 'únic que em queda, poder protes-
tar. 
- I de què et queixes, si es pot saber? 
- Comencem per la comissió de festes. Se l'està 
deixant morir. Crec que intencionadament. 
- No es pot obligar ningú a fer-ne part. 
-Clar, clar. .. i així, ja les farem nosaltres, les festes, 
al nostre gust, sense noses. La comissió de festes, 
com tantes coses d'aquesta naturalesa, s 'ha 
d'estimular. A la gent se l'ha de convidar a partici
par, i aquesta participació se li ha de fer atractiva. I 

si no, la comissió, i qualsevol altra d'aquestes coses 
que no donen més que molta feina i maldecaps, 
s'extingeixen per inanició. 
- Bé, no sé, no ac ab d'entendre com es pot fer 
això. 
-Volent, Roc. Volent. 
- En tot cas, les festes han sortit gairebé com 
sempre. Jo alamanco, no hi he notat gaire canvis. 
- Jo sí. 
- Com és ara? 
- Començant pels programes. 
"'" Ho dius perquè no eren «originals», o rars, o 
estrambòtics, com en anys anteriors? 
- Bé, això també, però aquesta és una simple qüestió 
de forma, que no consider essencial. El que no accept 
és que un assumpte que durant molts d'anys no ha 
suscitat cap controvèrsia ni ha produït cap rebuig, 
com és que els programes es fessin en català, s'hagi 
vist ara alterat i s 'hagin hagut de fer en castellà i 
català. 
- Tampoc aquest fet no ha produït cap rebuig ni 
cap protesta.De manera que es poden fer de 
qualsevol manera, que això no alterarà la 
convivència ... 
-I per tant, atenent les responsabilitats de normalització 
lingüística de 1 'Ajuntament, els programes s 'haurien 
de fer en català. 
- Bé, deixem-ho córrer, perquè si no, no parlarem 
de res pus. 

Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Artà 
Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 
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-Sí, aquestes coses solen acabar així, deixant-les 
córrer. I què ha estat? No res! 
- Però jo insistesc: les festes han anat com 
sempre. 
- Hi ha hagut menys gent, en general. 
- Però no només a les festes . Hi ha menys gent 
pertot arreu: als restaurants, als concerts, als 
mercats ... 
-Les carreres de cavalls va venir d'un pèl perquè 
no es fessin . 
- Sí, he sentit dir que hi va haver queiquenes 
entre els cavallistes i la regidora de festes, na 
Maribel Vives. 
- La gent diu que són coses polítiques, que els 
cavallistes són d'UCAP i que això els tanca les portes 
de 1 'Ajuntament. 
- Aquestes coses no s 'hi haurien de mesclar, amb 
les festes. Cadascú que pensi com vulgui, però les 
carreres de cavalls són una fita consubstancial a 
Sant Bartomeu. 
-Parlant d'altres encerts, podem referir-nos a les dues 
verbenes, tant la de Sant Roc com la de Sant Bartomeu. 
Dues vertaderes meravelles. 
- Normals, no? 
- Nol1Ílals, dius? A què li dius normal, tu? 
- No sé ... Que hi hagi orquestres que toquin i gent 
que balli. 
- A Cala Rajada no hi va haver orquestres. Eren 

COitMADO 

(AaN OliVER 
che que bo ! ! ! 

Amalia Garcia 
Nova secció de fruites i verdures 

Ca vostra f 
e-mai[: can_oliver®botmail.com 
canol i ve r®ca Yl1.e.e. te lefol1.i ca.net 

canoliver@canoliver.e.telefonica.net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 

Horari d'estiu (de maig a agost) 

De 8,30 a 13,30 i de 17 a 21 h. 

conjuntets d'hotel, d'aquests de la BBC. 
-Com? 
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- Sí, conjunts de "Banquetes, Bodas y Comunio-
nes". La BBC. 
- Per ventura sí que tens una mica de raó. 
-No, una mica no. Tota. Ni aquest consistori ni els 
passats no hi han cregut mai, en la verbena de Sant 
Roc. Més valdria la llevassin. 
- Però per Sant Bartomeu ... 
-Pitjor! 
- Els conjunts eren una mica millors. 
- Devers la una mitja, per la plaça hi corrien les 
rates. La berbena de Sant Roc ja és morta, i ara es 
carregaran la de Sant Bartomeu. Discos i sabone-

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, km5 

Tel: 971 841310 
porxada@futumet.es 
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ra! No et dic, jo! 
_ El que passa és que tu ets un vellarda 
que, com has reconegut, ets mal 
d'engrescar. Però la gent més jove s 'ho 
va passar molt bé. 
-No s'han de voler arreglar les coses que 
funcionen. I la verbena de Sant Bartomeu 
ha anat prou bé, durant molts d'anys. Si 
volen fer sabonera, que en facin, però en un ~~P~'I'I:h 
altre moment. Si hi ha una nit de rock, en MlauJ!ili 
què el públic és bàsicament de gent jove, ;:._-e:ffl~a 
que facin sabonera fins que n'estiguin 
assaciats. Però amb la verbena de Sant 
Bartomeu que no hi juguin. Se la carregaran. 111!1 ~ 
Ja ho vueràs. 
- Realment, hi ha hagut alguna cosa que t'hagi 

agradat? . 
- Els "Raggle Tagle Gipsy", per 
exemple. I que hagin resistit la 
temptació de fer pagar, a segons 
quins actes, tot i que m'han dit que 
s'ho havien passat pel cap. 
- Cal No ho crec! 

'-Jo tampoc no ho vull creure. En
FEStES DE ST. ROC cara m'animaria a fer costat a unes 
I ST. BABIOMEU . festes alternatives. Altre temps ja 

m'hi vaig embarcar i ho tornaria QE 
AGOST2004 

dir que sigui la majoritària. 
-Efectivament, és la meva opinió, i per això la manifest. 
O tampoc no puc opinar? 
- I tant que sí, home, però l'equip de govern té la 
responsabilitat de ... 
-L'equip de govern tampoc no represènta la majoria. 
O no te'n recordes? 
- Com estàs, avui ... 
- Coses de 1 'edat. 
- Ja ho pots ben dir. 
- Mira, si et penses que critic per criticar, idò no. 
Contràriament al que algú ha volgut retreure, em 
sembla de perles que actuàs na Marisa Rojas, perquè 

= Nu em diràs que nu és unu és una cantant enorme, que té un directe fantàstic i és 
' "" "·· ' ' '''''"o· passada que en el poble hi actuïn del poble. I me'n fot si és la dona d'un regidor. I què? 

fer. 

unes figures com "Ce/tas Cortos". Vol te fer trons! I en Suso Reixach també hauria 
-Unes exfigures. I que consti que no hi tenc res a dir. d'haver actuat, i no com a convidat de la Banda de 
Sempre que sigui de franc, que duguin qui vulguin. I Música. Un cop a l'any no ens embafaran. I quan no 
si es volen organitzar concerts amb entrada, que els en tenguem en d'aquí, ja n'anirem a cercar a fora 
treguin del programa de festes. poble. Millor que es grup de teatre "Picadís" -quina 
-Això no deixa de ser la teva opinió, que no vol creu, Déu meu- ho fan "Es Mussol", o "IBTeatre". 

F;;;:~::-:;"':c-:::=---=----...------------- - Alguna cosa més, fie ra? 
- Idò sí. Estic encantat amb la Banda de Música. I 
amb Little Music. I amb na Noemí Dalmau. I amb 

'j~~~=!~ffl~$~ els nostres grups de ball de bot, "Aires Gabellins" 
I!! i "Castell de Capdepera". I amb na Bàrbara 

u.u-J~ Femenies i na Maria Antònia Gomis. I amb les tres 
corals. I amb el ballet de na Clàudia. I amb Take It 

,IJ!!ill Easy. I amb One Foot. Et dic que no fa falta anar 
[li gaire lluny, per fer festa. On era el Tumbet de 

Solfa? M'ho poden dir? 
¡¡;;~~~ - Tanta sort que acabes en positiu. 

- No m'estiris de la llengua, perquè si he de parlar 
del padel i altres herbes, em tornaré enfadar. 
- Deixem-ho aquí. 
- Idò deixem-ho aquí. 
-Molts d'anys, Bartomeu. 
- Molts d'anys, Roc. 
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p s 
~nf?~~ci~ dels pu~~s i proj~ctes a tractar". Després de molt 

M msistlr 1 d un any d mcomphment del que ells mateixos varen 
firmar, sembla que en varen prendre nota, ja us confirmaré si h 

Jl!9t\lnforma 
compleixen. També vàrem demanar que se cercàs una soluc·~ 

1 d fi . . lO ~ a e 1c1ent recepció de les emissores de ràdio i televisió a molts 
mdrets del municipi; quina és la situació de Capdepera Ràdio· 
com està el projecte de rehabilitació del torrent de Canyamel· ' ,o 

Per començar, us he d'informar que la moció sobre la brutor que s'acumula al Carregador. 
presentada pel PSM per sol·licitar la declaració com a Al mateix Ple, I' Equip de Govern, a banda d'altres punts 
bé d'interès cultural dels jardins de la Torre Cega i de va presentar una modificació de crèdit que no es va aprova; 
la qual us vàrem informar en 1' edició del mes de j~liol, perquè tota 1 '_oposició va votar en contra. Sense entrar a valorar 
va ser aprovada per unanimitat al Ple de dia 5 d'agost. els comentans que varen fer el batle i en Toni Muntaner al Ple 
Per tant, ara depèn del Consell de Mallorca iniciar-ne sobre un suposat bloqueig de l'oposició i que aquesta decisió la 
els tràmits. U s anirem informant a mesura que tenguem pagarien els veïns, només vull fer una reflexió : quan algú necesita 
més informació. gua_nyar una votació, no intenta convènçer els votants perquè el 

PocsdiesabansdelPlededia5esvaferunple votm? Per una altra banda, encara que nosaltres estàvem 
extraordinari per aprovar la cessió d'una parcel·la per d'acord amb algunes partides, que us semblaria votar a favor de 
construir una residència de persones assistides. La pagar 24.000 € per firmar un conveni del qual no en sabeu res? 
postura del PSM és ben clara: estam contents que Votaríe~ a f~vor d'una p~rtida de 90.000 € sobre projectes sense 
Capdepera gaudeixi d'una infraestructura d'aquestes saber qumes Idees tenen m tampoc poder dir la teva? Possiblement 
característiques i consideram que, per una vegada, ha esco!ta~eu altres versions, això és el que vaig veure tant a les 
estat Capdepera qui s'ha avançat i no ha quedat per comissiOns com al Ple i, per tant, el nostre partit no podia votar 

darrere d'altres municipis, com ha passat moltes a favor. 
vegades. Pertot això, la nostra enhorabona a l'Equip de Per acabar, si algú que llegeix aquest escrit va assistir 0 

Govern per la seva gestió. En canvi, hi ha una sèrie va escoltar el Ple de dia 5 d'agost, probablement es va sentir 
d'aspectes que nosaltres volem deixar ben clar i que molestperl'actitudd'algunsregidorsiperlessevesexpressions. 
així ho vaig fer saber al Ple: la residència serà comar- Jo, almanco, m'hi vaig sentir i em vaig empegueir que la gent 
cal, no tendrà cap semblança amb la d'Artà, perquè haguéspogutsentiraquellespectacle.Noenshemd'oblidarque 
serà per a persones assistides, és a dir, les que no es r~preseulam tot el poble. He de dir que al final el batlc es va 
poden valer per elles mateixes; la gestió serà privada disculpar, cosa que nó varen fer altres regidors, a qui no els aniria 
durant els primers 20 anys i no sabem què passarà gens malament alguna lliçó d'educació i respecte. 

llavors, ho hem demanat i no n'hem obtingut resposta; Mateu Gara u Flaquer 
tampoc no sabem com es farà per reservar places a la Regidor del PSM-EN a l'Ajuntament de Capdepera 

gentdeCapdepera,se'nsparlad'uncompromísverbal Tel. 679 85 7155 

i de res més. Per aquests motius, i deixant de banda qu~ illi!;~~~~,~~~~~~~~~~ ens alegram de la construcció d'aquesta residència 
comarcal a Capdepera, ens vàrem abstenir a 1 'hora de ;,o;;¡i!Cf;;o.z::: 

la votació. 
Tomant al Ple de dia 5, des del PSM vàrem ~~!~~ 

seguir insistint en qüestions que ja hem demanat altres ~ii¡ij~§~~ 
vegades i que encara no tenen resposta, com són: la ~ 
senyalització i la manca d'il·luminació de les rotondes '-~ ....... ,"'->.l.'!! 

l'estat en què es troba l'edifici de Ca Ses Monges d~ ....... ~. ,2111 
Capdepera i la situació del carrer del Col·legi. Altres JH~:~~ 
qüestions en les quals insistim a cada Ple sembla que 
poden tenir una solució, com per exemple el tema dels ~.A:~~·F· ' 

pins caiguts (que, segons la regidora de Medi Ambient, -""=''"~ 

en el mes d'octubre començaran a fer-hi feirla) o el de 
la informació que rebem els partits de 1' oposició abans 
de les comissions i que fins ara és nul·la. He de recordar 
que, en aquest punt, l'Equip de Govern es va 
comprometre, per escrit, que "molt abans de cada 
comissió informativa tots els grups polítics tendran 

Els conse mon la 
visita al nostre municipi (dia 28 de juliol)pera reclamaria paralització o reducció 
de l'urbanització s'Atalaia de Canyamel, degut al seu gran impacte paisagístic. 
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Clam per Mallorca 

Amb les veus alcem un crit 
a tot$ aquells que la tuden 
i que després especulen 
per treure 'n el seu profit. 

Per tot el que s 'ha perdut 
aturem tal desgavell, 
·no ens hem de sentir vençuts 
per acabar l'atropeU. 

Lluitarem pels nostres fills 
i cuidarem el que ens queda, 
deixant-los el paradís 
que tenguérem temps enrere. 

Estranys interessos vils 
girau la vista al darrere 
i així podreu recordar 
la nostra Illa com era. 

Ens queda tasca per j"e1; 
acabem amb tal destrossa. 
Que els mallorquins de demà 
puguin gaudir de Mallorca. 

ANTÒNIA VAQUER 
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Sant Bartomeu tot el que troba és seu 
L'almanac setmanal presenta un llarguíssim santo

ral. Es veu que ens trobam en plena època festiva. Per 
començar aquest dilluns, amb el creixent a les 12 hores i 12 
minuts del migdia tenim Santa Rosa. Encara que la seva 
bellesa aixecava passions, ella no ho podia sofrir. Protegeix 
dels desajustaments menstruals i el refrany recorda que «per 
Santa Rosa, l'estiu ja sap cosa». El calendari també disposa, 
l'endemà, de Sant Bartomeu, apòstol i fill de sants. Segons 
la tradició, el martiritzaren arrancant-li la pell de viu en viu. 
Per això els carnissers, pellissers i tapissers el tenen per 
patró. Així mateix era tradicional entre els hortolans que 
treballaven per compte d'altri invocar Sant Bartomeu. El 
seu nom era comú entre els pagesos. En celebren les festes 
patronals els pobles de Ferreries, Montuïri, ses Salines, Sóller, 
Consell i Capdepera, entre altres. 

En aquest temps és probable 1' aparició de tempestes, 
que refreden l'ambient, després d'uns dies de calor. Tal com 
recorda el refrany, «tardorada vertadera, per Sant Bartomeu 
1' aigua primera». 

Diari de Balears.Digita/ 

Articles de menatge 
Li feim la seva pintura, en 

qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta,12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 
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Cala Rajada perd les dues torres i la reina 

Tenc una amiga que els primers anys de carnet 
i Seat Panda corria per dins Cala Rajada posseïda per 
1' ira i un punt de broma. No suportava els turistes al mig 
del carrer i, mentres els insultava i els deia "Fugiu 
d'enmig! Anau per s'acera!", els passava a un parell de 
centímetres per veure si captaven el missatge. M'ha 
costat tenir dos fills per entendre per què els nostres 
apreciats guiris invadeixen contínuament el carrer Elionor 
Servera i, sobretot, el carrer de l'Agulla a partir d'es 
Llagost. La resposta és molt clara: per damunt les 
aceres és molt difícil circular-hi, i si dus un cotxet de nin 
o vas en cadira de rodes és del tot impossible. Damunt 
l'acera hi ha faroles, senyals de trànsit, pins, pals de 
telèfon, pals d'electricitat, papereres, bancs granítics 
enormes ... el resultat és que no hi caben les persones. A 
més, a les cruïlles del carrer de 1 'Agulla, volent tenir un 
gest amb aquells que van amb cadires de rodes o cotxets 
infantils hi ha rampes que, depenent del calçat, es 
converteixen en una trampa per patinar i caure. És a dir, 
que el nostre poble, tenint en compte que la immensa 
majoria dels visitants l'assaboreix a peu, és un autèntic 
bunyol. Que com s'arregla això? Ni idea, servidor no és 
cap tècnic. Ara bé, fer una gran zona de vianants seria 
una de les coses a tenir en compte. 

D'altra banda, també s'hauria de mirar com és 
que la majoria d'hotels (cada dia més coprotagonistes de 
la contaminació acústica del municipi) . no tenen 
aparcament per als seus clients tal i com els obliga la llei. 
També seria: bo demanar-se si s'hauria de promocionar 
l'ús de la bicicleta dins el poble, posant, per exemple, 
més aparcaments per a aquests vehicles, si és que n'hi 
ha algun. En fi, s 'hauria de fer un estudi de mobilitat per 
a fer més atractiu i acollidor el nostre poble. Hi haurà qui 
pensi que 'amb els passeigs marítims com 1 'A vinguda 
Amèrica ja basta. No ho sé, però ho dubt. En tot cas, des 

d'aquestes línies la meva intenció és esperonar els 
polítics del poble per mirar cap endavant planificant el 
futur i no deixant-lo, com passa massa sovint, en mans 
de la improvisació. El tracte que reben al nostre municipi 
les torres de defensa és simptomàtic que fa anys que hi 
ha coses que no funcionen. Ja no se sap si la "torre 
esbucada" és la que hi ha a prop del far o bé la coneguda 
com del "telégrafo". Dos punts d'extrema bellesa i de 
gran importància històrica que no han rebut la més 
mínima atenció. En un parell d'anys la torre del "telégra~ 
fo" haurà desaparegut per complet. Com és que els 
atractius que no són estrictament sol i platja no es cuiden 
més? Com és que als solars on encara no hi han fet pisos 
i hi queden arbres (alguns encara tombats per la tempesta) 
estan tan extremadament bruts de porqueria? Què els 
podem oferir als turistes els dies que no hi ha sol? Un 
poble brut ple de carrers infestats de cotxes on caminar 
és quasi impossible? Per cert, qualcú em podria explicar 
com travessar a peu la rotonda del "syp", aquella que té 
la font on se celebren victòries i alguns turistes s'hi fan 
fotos, sense posar la vida en perill? Heu vist qualque pas 
cebra. És entendridor veure els ulls i els gestos 
d'agraïment dels turistes quan els cedesc el pas en 
aquest i altres punts del poble. Símptoma que hi continua 
havent bastanta gent conduint una mica com la meva 
amiga del Panda, sense oblidar les desenes de jovenets 
que cavalquen amb el casc desfermat a bord de motorinos 
de renou infernal. Si volem continuar vivint del turisme, 
massa bé no anam. Cada any sentim a parlar d'escac i 
mat, la pitjor temporada de la història. Encara queda 
partida, ens queden algunes peces i altres es podrien 
recuperar (l'esplanada de cala Lliteres, per exemple). 
Toca jugar amb seny. 

Miquel Piris. Periodista 

MÒBIL 630814336 
E-mail: info@ben-fet.com 

07580 Capdepera 
MALLORCA 

BEN FET 
PARTY-SERVICE 

CATERING 

Servei de 
menjar, menatge 

i personal a 
domicili 

Visiti la nostra web 
www.ben-fet.com 
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CRISIS? WHAT CRISIS ? 
Segons el diccionari, crisi és una ~:.!)g 

fase circumstancialment difícil que 
travessa una persona, una indústria o un ~;;~;~ 
govern. Sembla, per tant, una definició _ ~~~~:I 
senzilla i que tothom pot entendre 
perfectament. Al carrer, però, la cosa 
es complica i la paraula crisi esdevé una 
paraula maleïda que fins i tot costa de 

per a la nostra economia. La reconversió 
serà, però, tan necessària com cara i 
dolorosa. Serà cara, diuen, pel dèficit 
acumulat en infraestructures i medi ambient 
durant massa anys i dolorosa perquè la 
sortida del mercat de l'oferta més obsoleta 
farà perillar molts llocs de treball. Aquestes 
afirmacions són les presentades pel Col·legi 
d'economistes de les Illes en el seu informe 
de juliol de 2004. A més, a més, aquesta 
reconversió no es farà, com podeu imaginar, 
en dos dies; passaran anys perquè es 
comencin a notar els resultats. El pitjor de 
tot, però, seria no fer res i deixar-ho tot com 
està. 

pronunciar públicament. 
Hem assistit, en aquests darrers 

mesos, a una processó de declaracions 
i de discursos on es feien malabarismes 
per no haver de pronunciar la paraula 
no desitjada. Hem sentit a parlar d'un 
model esgotat, de problemes 
conjunturals, de l'economia europea, de 
les imposicions dels touroperators, etc. 
A principis del mes de juliol, tanmateix, 
el conseller de turisme, Joan Flaquer, va 
admetre en roda de premsa, que existia 
una crisi de destinació . La veritat és 
que, jugant a embullar la gent, s'arribaran 
a embullar ells mateixos. Així i tot, les 
moltes famílies que en aquesta 
temporada no arribaran als sis mesos de 
contracte i no tendran accés a les ajudes 
socials o a l'atur, saben bé què significa. 

En aquest estiu de 2004, finalment, molta de gent 
ha acabat per obrir els ulls i per no deixar-se enganar 
més. No deixa de ser curiós que els mateixos que fa un 
any i mig culpaven en exclusiva al govern del pacte de 
progrés de tots els mals de 1' economia turística illenca -
hotelers i membres del partit popular i permeteu-me la 
redundància- hagin acabat per haver-se de menjar les 
seves pròpies paraules. Els mals de la nostra indústria 
turística són prou complexos i, per tant, la solució a aquests 
mals també ho és. En qualsevol cas, ja sembla haver-hi 
un principi d'acord acceptat per tothom: alguna cosa s 'ha 
de fer. 

Ara més que mai és necessari un gran consens 
entre tota la classe política, empresarial - hotelers, 
comerciants i restauradors - i sindical per atendre una 
reconversió turística que ja sembla, a hores d'ara, 
inevitable. Intentar lluites per separat només ens pot 
portar a un escenari molt pitjor que ningú no desitja. El 
tema dels all inclusive d'aquest estiu n'és un bon exemple. 
~és que una solució fa més l'aspecte d'un crit d'alarma 
1 campi qui pugui. No és, evidentment, una bona solució 

Després d'assistir a diferents 
divisions internes entre partits de 1' oposició, 
ara també s 'ha encetat una forta divisió al 
partit popular. Fa uns dies, Simón Barceló, 
president de la patronal hotelera, de l'única 
associació hotelera seriosa i militant del 
partit popular, es mostrà clarament en contra 
de 1' aixecament de moratòria urbanística 
per part del govern del seu partit. Suposa, 

..,...-.;_ a més, la primera vegada que algú gosa 
trencar la disciplina interna al partit popular 
en un tema important. Al mateix temps, la 

patronal hotelera reclama més inversions 
mediambientals com a mesura de xoc per salvar el 
sector. Vés per on, una mesura que fa anys que des 
dels sectors progressistes i ecologistes s'estava 
reclamant a les Illes, ara, al 2004, ho demana la 
mateixa patronal hotelera. , 

Fa uns mesos, l'expresident de l'associació 
hotelera de Cala Millor reconeixia en una entrevista 
que la temporada turística es presentava malament 
però afegia que, tot i així, començaven la temporada 
amb molta d'il·lusió i amb moltes ganes de fer feina, 
perquè del turisme en vivim tots i no quedava més 
remei que fer pinya i tirar endavant. Em semblen, ho 
he de dir, unes declaracions molt encertades, ja que 
ara no és l'hora del victimisme però també ens 
demanam, per què no es va actuar així els anys 
anteriors? Evidentment, no vos contestaré la 
pregunta. Ho podeu fer vosaltres mateixos. 

Joan Torres. Son Servera. 



imatge 

\ .. ~per aquesta foto 
-";f 

Aquesta imatge podria servir per a iniciar una nova secció que podria dur el títol 
"ON ÉS?". Però no és el cas. Serveix per a recordar-nos que en el passeig marítim , 
d 'aüu fa temps, la gent empra vu les cases per passar l'estiu, que la primera li nia de mar 
era un lloc privilegiat per a viure. Ara no . Ara els xalets que no s 'ha reconvertit en bars 
o restaurants sÓil pocs, hi ha de patir renous i aglomeració de gent al seu voltant. 
convertint aquest espai en un lloc inòspit, quan no fa gaire era acollidor i trnquil. Direu 
que el progrés és el progrés, però que voleu que vos diguem ... pensam que el progrés és 
una altra cosa. Aquesta casa vestigi d'un xalete t on la gent venia a fer vacances, a 
descansar els mesos d 'estiu en un lloc envejable, ara és més aviat una nosa. 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

' ARTA 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 

_r\utto escolo. 

CAPDEPERA 

VIA jlJr\N CARLOS I.' 139 ·CALA RAJADA- CAPDEPERA 
Tels • 971 56 33 53 - 971 56 32 60 · Móvil629 62 31 54 

(FRENTE GASOLI~Et\A) 
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capdepera fa 20 anys 

Fa ~ij anys, 

deiaJII 

Agost, 1984 

Enmig de la campanya que s'estava duent a 
terme per aquells dies sota 1' eslògan de «Salvem 
Cala Agulla», nosaltres dedicàrem la portada 
d'aquell ja llunyà agost del 84 a la causa de preser
var la platja més emblemàtica del 
municipi. Aquella portada consistí en 
un fotocomposició que comparava la 
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( ... ) Per la seva part, el Grup Nacionalista del 
Parlament de les Illes Balears ha presentat una 
proposició de llei en el mateix sentit. 

- No ho tenen molt clar, això de l'aigua, els 
veïnats del carrer Roses. Ells ja en tenien, d'aigua i 
ara han de tornar a pagar la nova «acometida» a la 
mateixa empresa, la qual pareix que no vol saber res 
de l'antiga instal·lació. Vaja, vaja! 

Entrevistes 
L'entrevistat de fa 20 anys va ser el periodista 

David Cenlyn-Jones, redactor de l'Agència Reuters 
per a les notícies d'Amèrica Central, qui aleshores 
passava uns dies de vacances a Mallorca. «Els 
problemes d'Amèrica Llatina són tan greus que 
tenen una difícil solució. En molts de casos la 

situació és depriment, per la 

zona sense edificar i el possible resultat~===~~~~~~~~~~~== 

injustícia social que impera i per 
la barbàrie regnant ... », ens deia 
aquell redactor foguejat en mil ba
talles, i afegia, més endavant: «Jo 
sempre dic a la nostra gent que 
vagi alerta, que la vida és més 
important que la més important 
de les notícies . Jo he estat a 
Nicaragua en temps de Somoza, 
a Xile m'he trobat enmig de 
disturbis violentíssims, he estat 
a Argentina durant la «Guerra 
de las Malvinas », i són, 
aquestes, situacions molt des
agradables i, efectivament, 
perilloses» . 

de la seva urbanització. 

Porta/et 
El dedicàrem al problema de 

les drogues, i acabava amb aquestes 
paraules: Adovocam per una actitud, 
enfront del drogoaddicte, que conjugui 
la ferrue~a imprescindible amb la 
compïensió indispensable. El diàleg, 
l'estímul, l'ajuda sincera, la no 
marginació ... poden ser camins per a 
recuperar aquells que, no ho oblidem, 
són víctimes d'una societat que tots 
estam ajudant a crear. 

Plaça des Sitjar 
-Devers 11 O varen ser, entre nins i monitors, 

els participants de 1' acampada que s'organitzà, com 
cada any, pel mes de juliol. El lloc escollit fou son 
Real (entre son Serra de Marina i can Picafort i els 
dies, del21 al29. 

- L'associació de comerciants va elegir nou 
president per a substituir en Pere Flaquer «de sa 
Costa», que havia presentant la dimissió. El nou és 
en Domingo Bonnín. 

-La música pot ser un bàlsam per a 1' esperit, 
però , no ho oblidem, també pot resultar un suplici. 
Almanco això és el que opinen alguns veïnats de la 
Casa del Cultura, on la Banda de Música assaja amb 
les finestres de pinte en ample, per allò de la calor. 

-Diversos grups, amb els ecologistes davant, 
est~1n duent a terme una recollida de firmes (amb 
rnolt d'èxit) a favor de la preservació de l'Agulla 

Altres seccions 
- Per què? 

- Agenda de la Vila 
- Dècimes afuades. Es pastor de son Perdiu 
- La Sala (extractes d'acords del Ple de 

1 'Ajuntament) 
-Monòleg amb l'estel de l'auba : A Pere Pujol. Joan 

Rai 
- Per la pau, ara. Gregori Mateu 
- No tes històriques del Castell. Josep Segura i 

Sala do 
- Materials per a la nostra història: L'escola de 

finals del segle XIX; la labor de les monges 
Franciscanes. Pep Terrassa 

-Història de Capdepera. Capítol XVIII. Joan San-
ebo Alzamora «Coll» 

-Avui amb ... El periòdic escolar . Llapis, tinta, tinter 
- Dejaré ... Colau Vives 
- Esports 



la darrera 28 

FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

------ ----------------------- per Felip Esteva Castro 
TÀXON: CREPIS TRIASII FAMÍLIA: ASTERÀCIES 
NOM COMÚ: SENSE NOM CONEGUT 
COMUNITAT: CL. ASPLENIETEA TRICHOMANIS. ASS.HIPPOCREPIDETUM BALEARICAE O 
POTENTILLO-PThttPINILLETUM BALEARICAE 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Herba perenne amb pèls. Fulles 
en roseta basal, obovades, enteres i a vegades lirades amb marge 
denticulat. Flors grogues. 

FLORACIÓ: Maig i juny 

HÀBITAT: És una espècie rupícola que sol viure a les parts mes baixes 
i accessibles dels penyals, poques vegades la trobarem estesa pels replans 
o talussos. Tant la podem trobar a llocs ombrejats com assolellats. Viu a 
qualsevol altura. 

DISTRIBUCIÓ: Gimnèsies (Mallorca, Menorca i Cabrera) 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: Es troba una mica per tot. 
Roquissars des de la cova del Cingle fins abaix de la Talaia Nova; a sa 
Mesquida penyes entre na Pana i Cala Fuster; Puig de s'Àguila, peus 
de penyes d'abaix dèl Telégrafo (150-200 mts.) mirant a sa Mesquida; 
al puig de ses Fites. 

OBSERVACIONS: Planta que dins el seu hàbitat abunda molt. Tal 
vegada sigui un dels endemismes més vulgars i poc elegants. És fàcil de 
reconèixer. Malgrat esser molt vulgar nu Lé nom comú conegut. 


